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ناوگان اتوبوسرانی پایتخت فرسوده است. واقعیتی 
که با حساب دودوتا چهارتا اثبات می شود. سال96 
تهران با حــدود 6تا7هزار دســتگاه اتوبوس به 
مدیریت پنجم شــهر، واگذار شد و 4سال بعد در 
سال1400 مدیریت شهری جدید این ناوگان را با 
2200دســتگاه تحویل گرفت. در چنین شرایطي 
که آلودگی هوا به مرز هشــدار رســیده و معابر 
شهری در تمام ساعات با گره های ترافیکی مواجه 
است، مدیریت ششم شهر، چاره ای جز بهبود این 
ناوگان ندارد و به همین دلیل همه گزینه ها ازجمله 
تعمیر، بازسازی و حتی خرید اتوبوس های کارکرده 
اروپایی را در دستور کار قرار داده است. در واقع 
شهرداری تهران تلاش می کند از طریق واردات 
اتوبوس های دســت دوم، فرایند بهسازی ناوگان 
اتوبوسرانی را تســریع و تسهیل کند؛ اما اعضای 
پارلمان شهری با این گزینه مخالف هستند و عنوان 
می کنند که اولویت مدیریت شهری خرید اتوبوس 
داخلی است. سیدجعفر تشکری هاشمی، رئیس 
کمیســیون عمران و حمل ونقل شورای شهر هم 
ورود اتوبوس های دســت دوم را منوط به دریافت 
استانداردهای محیط زیست و پلیس راهور می داند 
و در گفت وگو با همشهری عنوان می کند که این 
موضوع نباید اولویت اول شهرداری تهران باشد. 
تشکری هاشمی که در دوران 12ساله شهرداری 
قالیباف، ســال ها به عنوان معــاون حمل ونقل و 
ترافیک فعالیت می کرد، با تجربه بســیاری در 
این زمینه پا به پارلمان شهری گذاشته و چندین 
دلیل برای مخالفت با گزینــه ورود اتوبوس های 
وارداتی و ضرورت حمایت از ســازندگان داخلی 
دارد. گفت وگو با این عضو شورای شهر تهران را در 

ادامه می خوانید.

علت اصلی مخالفــت اعضای پارلمان 
شهری با ورود اتوبوس های دست دوم چیست؟

قبول داریم ناوگان حمل ونقل عمومی پایتخت دچار 
عقب ماندگی ۱۰ساله است و قطعا استفاده از یک مد یا 
شیوه برای جبران این عقب ماندگی، هم زمان بر است 
و هم هزینه بر؛ بنابراین مدیریت شــهری گزینه های 
مختلــف ازجمله خریــد اتوبوس های دســت دوم را 

پیگیری می کند که فی نفســه مشکلی ندارد؛ 

اما در کشور شرکت های تولیدکننده توانمندی داریم 
که در سال های اخیر به دلیل نبود تقاضا خطوط تولید 
اتوبوس در برخی از آنها متوقف شده و امروز فرصتی 
است تا با اســتفاده از امکانات و ظرفیت هایشان برای 
بهبود وضعیت ناوگان اتوبوسرانی گام برداشته شود. 
با وجود این شــرکت ها )خودروســازان(، متأسفانه 
تهران با چالش کمبود نــاوگان حمل ونقل عمومی و 
توسعه و نوسازی ناوگان اتوبوســرانی مواجه است و 
اگر آنها بتوانند نیاز داخلی به اتوبوس های شــهری را 
تأمین کنند، قطعا نیازی به ورود اتوبوس های کارکرده 

اروپایی نخواهد بود.

پس اولویت مدیریت شهری حمایت از 
تولیدات داخلی است؟

دقیقا همینطور اســت. وقتی ظرفیت تولید در داخل 
کشور وجود دارد چرا باید از ظرفیت کشورهای خارجی 
برای تأمین اتوبوس های کارکرده استفاده کرد. مدیریت 
شــهری درصورت اعلام آمادگی شرکت های سازنده 
داخلی برای تأمین اتوبوس های شهری از آنها حمایت 
می کند و این کار ســبب رونق چرخ اقتصادی کشور 

می شود.
گفته می شــود ورود اتوبوس های 
دســت دوم خارجی مقرون به صرفه است. آیا 

این موضوع را تأیید می کنید؟
به هرحال شــهرداری تهــران نمی توانــد تنها روی 
اتوبوس های دســت دوم و کارکرده ســایر کشورها 
متمرکز شود و به سایر ظرفیت ها توجه نکند. براساس 
بودجه پیش بینی شده و همچنین حمایت های دولت، 
باید اتوبوس های نو هم خریداری شود و به نظر مي رسد 
شهرداری تهران پیگیر هر دو گزینه است. نکته ای که 
در اتوبوس های دست دوم نباید از آن غفلت کرد کیفیت 
و کارایی است. به هرحال این اتوبوس ها کارکرده اند و 
مستهلک شده اند. گرچه ممکن است در سال های اول 
مشکلی نداشته باشــند اما به دلیل استهلاک، خیلی 

زود دچار فرسودگی می شوند و هزینه بر خواهند بود.
کدام کشــور مبــدأ اصلــی ورود 

اتوبوس های دست دوم است؟
شرکت های خصوصی، لیستی از اتوبوس های دست دوم 
کشورهای اروپایی که قابلیت خدمت رسانی در تهران 
را دارند، ارائه داده اند که به نظر می رســد اتوبوس های 
کشور آلمان استانداردهای زیســت محیطی لازم را 
دارند و کیفیت آنها بهتــر از اتوبوس های فعلی فعال 

در تهران است.

 اتوبوس  کارکرده اروپایی یا تولید داخلی؟
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران، اولویت های مدیریت شهری در تأمین نیاز ناوگان اتوبوسرانی پایتخت را تشریح می کند 

زینب زینال زادهگفت و گو
روزنامه نگار

دستدومهایمقرونبهصرفه
خرید اتوبوس نو تولید داخل 5میلیارد تومان، تعمیر اتوبوس تک کابین 500میلیون تومان و 
تعمیر اتوبوس دوکابین هم حدود یک میلیارد تومان هزینه دارد. همچنین براساس برآوردهای 
انجام شــده تنها با یک پنجم یعنی یک میلیارد تا یک میلیارد و 200میلیون تومان می توان 
اتوبوس های دست دوم از کشــورهای اروپایی خریداری کرد؛ بنابراین مقرون به صرفه بودن 
اتوبوس های دست دوم باعث شده تا مدیریت شهری براســاس مصوبه دولت )اتوبوس ها و 
کامیون هایی که عمرشان کمتر از 2سال است به شرطی که استانداردهای کشور را بتوانند پاس 
کنند، در داخل کشور شماره گذاری شود( با مشارکت بخش خصوصی برای ورود این اتوبوس ها 

اهتمام بیشتری داشته باشد. 
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شروع به کار کارخانه های اتوبوس سازی 
 اخیرا اعلام شــد کــه دولــت در بودجه 
 ســال۱4۰2 مبلغی قابل  توجــه و حدود

 ۱۰ هزار میلیــارد تومان بــرای کمک به 
حمل ونقل عمومی اختصاص داده اســت. 
رویکرد شــورای شــهر تهران هم خرید از 
سازندگان داخلی است. سیدمحمد آقامیری، نایب رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل درباره سیاست های شهرداری در زمینه بهره  

گرفتن از کارخانه های داخلی به سوالات ما پاسخ داد. 

آیا می توانیم امیدوار باشــیم در ســال آینده 
شهرداری ها بتوانند با سفارش انبوه، باعث راه اندازی مجدد 

صنعت اتوبوس درون شهری شوند؟
ما از بعضی کارخانه ها بازدید کردیم اما به دلیل اینکه برای مدتی 
به خصوص در دوران کرونا تولید نداشتند دچار مشکل بودند. حالا 
هم اگر بخواهند نیرو های مورد نیاز را دوباره جمع کنند و خط را 
به کار بیندازند مدتی باید صرف  شود. ما هم به عنوان شهرداری 
نتوانســتیم قراردادی برای پیش خرید با این کارخانه ها ببندیم 
ولی دولت تعدادی اتوبوس خریداری کــرده و یکی، 2کارخانه 
تعهد تولید داده اند. وزارت کشور این اتوبوس ها را می خرد و بین 
شهرداری ها توزیع می کند. در آخر هم حدود 2۰درصد قیمت را 

شهرداری ها می دهند و بقیه را دولت پرداخت می کند. 
البته باز هم مصرف کننده اصلی شهرداری است؟

وقتی خط تولید به راه بیفتد ما هم به عنوان شهرداری می توانیم 
در تعداد کمتر سفارش اتوبوس بدهیم زیرا آن موقع صنعت در 
حال کار است و مشــکلی در زمینه تعداد اتوبوس ها ندارد. قبلا 
می گفتند که هزار دســتگاه ســفارش بدهید تا از یک سال بعد 
به صورت ۱۰۰دستگاه ۱۰۰دستگاه تحویل بدهیم. ما هم مایل 

بودیم اما توان مالی اولیه را نداریم.
سفارش های دولتی کنونی آیا 2کابینه هستند؟

به نظر می آید تک کابین ســفارش داده اند. در بازدید هم تولید 
تک کابین را دیدیم نه 2کابینــه ولی تصور می کنم کارخانه های 
ما و متخصصان داخلی ما توان ســاخت 2کابینه را هم داشــته 
باشند. قسمتی هم مربوط به بخش خصوصی است که از خارج 
وارد می کند. به دلیل نیازی که حمل ونقل عمومی کشور دارد باید 
این مســیر را هم هموار کنیم. دولت یا حتي خود شهرداری هم 

می توانند وارد کنند. 
شورا موافق واردات اتوبوس دست دوم است؟

خیر تا جایی که بنده اطلاع دارم شــورا اینطــور تصمیم گرفته 
است که اگر قرار شد اتوبوس وارد کنیم از اتوبوس های نو استفاده 
کنیم. البته اگر زمینه لازم فراهم شد و استاندارد های لازم کمی 
و کیفی هم تامین شــده بود؛ بخش خصوصی، می تواند اتوبوس 
اورهال شــده بخرد و با شــهرداری قرارداد پیمایش ببندد ولی 
خود شهرداری اقدام به واردات اتوبوس دست دوم نخواهد کرد. 
به جای آن شهرداری باید مشــتری اتوبوس داخلی باشد که هم 
به اشتغال کمک کند و هم بعدا بتوانیم لوازم و خدمات مناسب 

را دریافت کنیم.

صنعتنقل قول خبر

3میلیارد تومان ارزان تر
مهــدی چمــران، رئیــس شــورای شــهر 
تهران : قیمت اتوبوس داخلی 5میلیارد 
تومان و اتوبوس خارجی 8میلیارد تومان 
اســت و ما 2جلســه در مجلس داشــتیم 
که ســازندگان اتوبوس به مــا بگویند که 
توانایــی تولیــد چند دســتگاه اتوبــوس را 
دارند؟ اما آنها فقط می گفتند که ۱۴ماه 

زمان لازم دارند.

افق 3ساله
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر 
تهــران: برنامه ریــزی مدیریــت شــهری 
اینگونــه اســت کــه در یــک افق 3 ســاله 
تا۱۴۰۴ شرایط در تهران به نفع استفاده 
از حمل ونقل عمومی باشــد؛ به گونه ای 
کــه 22درصــد از ســهم خودرو شــخصی 
کاســته و بــه ســهم حمل ونقــل عمومی 

اضافه شود.

مهــدی پیرهــادی، رئیــس کمیســیون 
ســامت و خدمــات شــهری شــورای 
اسامی شــهر تهران گفته که شهرداری 
تهران پــول تامیــن حــدود 7۰۰دســتگاه 
اتوبوس را به دولت داده است. به گفته 
او شــهرداری تهــران برنامه هایــی بــرای 
توســعه حمل ونقــل عمومــی دارد و قرار 
است که وزارت کشور در یک بازه زمانی 
این تعداد اتوبوس  را تحویل دهد. البته 
۱5۰ دستگاه اتوبوس تحویل گرفته شده 

و الباقی هم باید تحویل داده شود. 
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به گفته ناصر امانی، عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه شورا، شهرداری اعام 
کرده که قصد دارد 2۰هزار ون نیسان 
خریداری کند. قرار اســت این ون ها با 
چند هدف به کار گرفته شوند؛ نخست 
جایگزیــن ون هــای فرســوده شــوند. 
ســپس در خطوط کم مســافر اتوبوس 
بــه کار گرفتــه شــوند و اتوبوس هایــی 
که در این خطوط کم مســافر هســتند 
به خطــوط فعال تــر منتقل شــوند تا با 

ظرفیت کامل فعالیت کنند. 
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